
Vážení spoluobčané,
je zde konečně jaro a s ním i první letošní vy-
dání Sazovických novin.
Jaro jsme započali krásnou akcí ZŠ a MŠ Sa-
zovice spolu s MS Háj Mysločovice, a to reali-
zací projektu Zasaď si svůj strom. Děti z naší 
školy zasadily přibližně 50 ks sazenic javorů 
v lokalitě prvního lesíku směrem na Macho-
vou. Obec Sazovice tuto akci zaštítila finanč-
ní podporou. Děti si výsadbu moc užily a od-
měnou jim byl opečený špekáček a sladkost.
Vraťme se však na začátek letošního roku. 
První akcí, kterou naše obec spolu s Charitou 
Zlín zajišťovala, byla Tříkrálová sbírka. Vý-
těžek této sbírky je určen na pomoc nemoc-
ným, handicapovaným, seniorům, matkám 
s dětmi v tísni a dalším lidem v nouzi. V le-
tošním roce jsme měli 4 skupinky koledníků, 
kteří vybrali úctyhodných 42.185,- Kč. Tímto 
bych chtěla poděkovat všem občanům, kteří 
na tuto sbírku přispěli. Velké poděkování pa-
tří i všem koledníkům a vedoucím skupinek. 
Děti mohly za tuto činnost navštívit zdarma 
kino a zabruslit si na zlínském stadionu.
V průběhu měsíce ledna a února byly na 
Fond Zlínského kraje podány 3 žádosti 
o  dotaci. Byla podána žádost do programu 
Podpora obnovy venkova na projekt Rekon-
strukce opěrné zdi u kostela v Sazovicích. 

Z programu Dotace obcím pro jednotky SDH 
obcí Zlínského kraje jsme zažádali o dotaci 
na projekt Obnova zásahových ochran-
ných prostředků pro zásahovou jednotku 
SDH Sazovice.
Dále byla do programu Podpora vodohos-
podářské infrastruktury podána žádost o po-
skytnutí dotace na projekt Sazovice – odka-
nalizování – II. etapa. Tato dotace je ve výši 
10%. Na tento projekt je to již druhá dotace. 
První dotace z Ministerstva zemědělství ve 
výši 70% je již schválena.
Projekt Sazovice – odkanalizování – II. etapa 
byl v části Padělky zahájen koncem února. 
Tímto bych chtěla požádat občany, kterých 
se odkanalizování týká, o trpělivost a sou-
činnost s firmou, která v obci odkanalizování 
provádí.
Dalším projektem, na který bude obec žádat 
o dotaci během tohoto roku, je Revitalizace 
zeleně v Sazovicích. Cílem revitalizace jsou 
vegetační úpravy a výsadba zeleně a také 
ošetření vzrostlých dřevin v obci.
V letošním roce dále pokračuje pořizování 
nového Územního plánu obce. Na realizaci 
tohoto projektu obdržela obec dotaci z Fon-
du Zlínského kraje ve výši 169 000 Kč.
V měsíci červnu bude zahájena rekonstruk-
ce sportovní infrastruktury v Sazovicích. 

Proběhne rekonstrukce a oprava hřišť s umě-
lým povrchem v areálu Na Koupališti. Jedna 
z hracích ploch bude přestavěna pro potře-
by školy a školky. Bude zde položen nový 
povrch, vznikne běžecká dráha, pískové do-
skočiště a koutek s prvky pro hry a cvičení. 
Na druhé hrací ploše bude vyměněn povrch 
a plocha bude sloužit pro hru malé kopané 
a  nohejbalu. Budou vyměněny také manti-
nely a oplocení. 
Dále bude kompletně přestavěno dětské hři-
ště v areálu ZŠ a MŠ Sazovice a na výletišti 
Zahrázovo přibudou nové herní prvky.
Plánů je hodně, a tak budu jen doufat, že 
vše poběží bez komplikací a s vaší plnou 
podporou.
Ráda uvítám od vás, Sazovjáků, jakékoliv pod-
něty a náměty, co by se vám v obci líbilo, co 
vám zde chybí. A také co vám vadí, čím by se 
obec měla více zabývat. Každý váš podnět 
bude brán v potaz, a pokud bude v mých silách 
„s tím něco udělat“, udělám pro to maximum.
Svátky jara jsou tu zas, oslavte ten krásný čas. 
Požehnané velikonoční svátky, hojnost zdra-
ví, pohody a lásky přeje 

Vaše starostka Michaela Vajdíková

Sazovické
Informace nejen pro sazovické občany

Ročník XX. Duben 2023 Číslo 1 (72)

noviny
Slovo starostky obce

Zasaď si svůj strom Odpad z přírody sám nezmizí

Jiří Žáček  
Písnička o jaru 

Zjara se občas hlava točí,
člověku se chce měnit svět. 
Kolikrát si čtu z blízkých očí, 

jestli mi budou rozumět.

Jaro je jako prudká řeka,
která se valí dolů z hor, 
řeka, co běží do daleka

a nese stesk i smích i vzdor.

Zjara nám prší pláč i štěstí,
když je nám stěží patnáct let.

Řeka si sama cestu klestí.
Kdo z vás by nechtěl měnit svět?
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Odpadové hospodářství Obce Sazovice  za r. 2022   
Z tabulky je patrné, že Obec v roce 2022 
doplácela za odpadové hospodářství 356 
551,68,- Kč.
Letošní nárůst nákladů jen za odvoz odpadů 
činí od ledna 14,4%.  Je tedy patrné, že nárůst 
nákladů  v letošním roce poroste.
I přes zvýšení ceny za poplatek za obecní sys-
tém odpadového hospodářství bude Obec 
stále dotovat systém likvidace odpadů ze 
svého rozpočtu.
Jako přílohu Sazovických novin přikládáme 
dokument Strategie udržitelného odpa-
dového hospodářství v obci.
Děkujeme, že třídíte.

Zastupitelstvo obce

Geoportál obce Sazovice  
doplnění map

Dovolujeme si upozornit na doplnění map ve 
webové aplikaci - geoportál, která je dostup-
ná na adrese https://sazovice.obce.gepro.cz. 
Byla doplněna mj. historická fotomapa z pa-
desátých let, kde můžeme vidět, jak se za cca 
70 let obec rozšířila, nebo stavby, které již 
v obci neexistují (stodoly v zahradách, mlýn-
ský náhon apod.). V seznamu map stačí za-

kliknout „Historická ortofotomapa (50. léta)“ 
a pak je možné se pohybovat i mimo katastr 
obce po celé republice. Můžeme vidět tok 
řeky Moravy v Otrokovicích, kde ještě nebyl 
realizován Bělovský jez, meandry Dřevnice 
apod. Zajímavá je trasa nedokončené dálnice 
přes Chřiby nebo naopak neexistující dálnice 
současné. Je na zájmu každého návštěvníka 

portálu, kam se na výlet do historie vydá. Je 
možné přepínat mezi aktuální a historickou 
ortofotomapou a vidět rozdíl mezi deseti-
letími.  Podklad je černobílý a jeho rozlišení 
odpovídá dostupným podkladům, přesto si 
troufám tvrdit, že se jedná o velmi zajímavou 
exkurzi do historie. 

 Dušan Novotný

Svoz 1x za 14 dnů  
po celý rok

11. 1. 25. 1. 8. 2. 22. 2. 8. 3. 22. 3. 5. 4. 19. 4. 3. 5.

17. 5. 31. 5. 14. 6. 28. 6. 12. 7. 26. 7. 9. 8. 23. 8. 6. 9.

20. 9. 4. 10. 18. 10. 1. 11. 15. 11. 29. 11. 13. 12. 27. 12.

TERMÍNY SVOZU SKO  SAZOVICE ROK 2023

VÝDAJE NA ODPADOVÉ HOSPODÁŘSTVÍ OBCE SAZOVICE ZA ROK 2022

PŘÍJMY – ODPADOVÉ HOSPODÁŘSTVÍ OBCE SAZOVICE ZA ROK 2022

SBĚRNÝ DVŮR 
TŘÍDĚNÉHO ODPADU

PROVOZNÍ DOBA 
SBĚRNÉHO DVORA

V letním období (1. 3.–30. 11.)  
ÚTERÝ 16:00–19:00  
ČTVRTEK 10:00–12:00 16:00–19:00
SOBOTA 09:00–15:00  
 polední přestávka 12:00–12:30
   

V zimním období (1. 12.–28. 2.)  
ÚTERÝ 16:00–18:00  
ČTVRTEK 10:00–12:00 16:00–18:00
SOBOTA 09:00–15:00   
 polední přestávka 12:00–12:30

Název odpadu Množství v tunách Výdaje celkem

Velkoobjemový odpad 74,32 220 587,57 Kč

Papír 16,94 44 378,25 Kč

Plast 10,76 71 546,10 Kč

Sklo 8,93 10 340,80 Kč

Bio odpad 378,12 109 944,06 Kč

Nebezpečný odpad 1,79 25 429,85 Kč

Železo 10 50 420,00 Kč

Stavební odpad 69,31 38 869,00 Kč

Směsný komunální odpad 141,51 378 069,76 Kč

Textil 1,221 0,00 Kč

Kuchyňský olej 0,061 61,00 Kč

Celkové výdaje na odvoz odpadu 949 646,39 Kč

Obsluha sběrného dvora 140 721,88 Kč

Spotřeba energií - voda + el. Energie 36 220,95 Kč

Celkové výdaje na odpad. hospodářství 1 126 589,22 Kč

Trvale bydlících občanů k 31. 12. 2022 826

Položka Příjmy celkem

Poplatek za odpad od občanů 485 400,00 Kč

Poplatek za odpad od firem 12 000,00 Kč

Přefakturace 135 614,04 Kč

Příspěvek od společnosti EKO-KOM 137 023,50 Kč

Celkové příjmy - Odpadové hospodářství 770 037,54 Kč
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Zprávy a informace o dění v obci
Vánoční jarmark

Po přestávce vynucené covidovými opat-
řeními se v loňském prosinci mohl vánoční 
jarmark konat už beze všech omezení. Do-
provázelo ho ideální zimní počasí – nasněžilo 
a mrzlo celý sobotní den. 
Prostranství před obecním úřadem zaplni-
ly stánky domácích i přespolních prodejců 
s  vánočním zbožím a dobrotami. Drobné 
dárečky a přáníčka prodávali ve svém stán-
ku školáci, med, medovinu a výrobky z vosku 
nabízeli mladí včelaři, nechyběly frgály, za-
bíjačkové dobroty, klobásy, voněl tu svařák, 
čaj i horký punč. Jinde na stáncích byly k za-
koupení výrobky z textilu, ze dřeva, proutí 
nebo keramiky a taky drogérie. A návštěvní-
ků se sešlo velké množství nejen z obce, ale 
i z okolí.
Příjemným zpestřením odpoledne bylo vy-
stoupení dětí z DFS Konopka, MPS Hlahol 
z Mysločovic a dospělých zpěvaček doprová-
zené CM Luňák, při kterém zazněly některé 
písně a koledy z CD Byla cesta nahraného 
v loňském roce. Jeho křest se však kvůli covi-
du zpozdil a uskutečnil se až nyní v průběhu 

vystoupení. Kmotry CD byla Mgr. Věra Velís-
ková, zakladatelka a bývalá vedoucí Konop-

ky a Mgr. Michal Mynář, který se souborem 
dlouhá léta spolupracuje.

Novoroční přípitek
Setkání sazovických občanů v novoročním 
podvečeru už se stalo v obci také tradicí, 
kdy se lidé mohou pozdravit a vzájemně si 
popřát do nového roku. Letos je před bu-
dovou OÚ poprvé uvítala nová starostka 
obce, Ing. Michaela Vajdíková. Ve svém pro-

jevu poděkovala bývalé starostce p. Editě 
Hrbáčkové a minulým zastupitelům a před-
stavila členy nového zastupitelstva včetně 
jejich funkcí v jednotlivých výborech. Dále 
občany seznámila s investičními akcemi 
v r. 2023 a připomněla úspěšné akce r. 2022. 

Dotkla se i problému s obecními financemi 
v souvislosti s  uzavřením ruské Sberbank, 
u níž obec měla peníze uloženy. 
Následoval společný přípitek vínem, svařá-
kem nebo čajem a přesun na výletiště, kde 
byl odpálen slavnostní ohňostroj.

DFSKonopka Hraje CM Luňák

Kolednice idú
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Tříkrálová sbírka
V minulých letech se naše obec značně roz-
rostla, a tak na tříkrálovou koledu se letos 
vypravily dokonce čtyři skupinky koledníků.
1. skupina: Valinka Večeřová, Terezka Kučero-
vá, Klárka Večeřová, vedoucí p. Sabina Bráz-
dilová.
2. skupina: Sofinka, Patrik a Matyáš Doleželo-
vi, vedoucí p. Josef Brázdil ml.
3. skupina: Dominika Pavelková, Sára Pokor-
ná, Johanka Doleželová, vedoucí p. Milena 
Pavelková.
4. skupina: Alice a Pavel Miklíkovi, Tereza 
Brychtová, vedoucí p. Romana Doleželová.
Koledníkům přálo nejen počasí (po sněhu 
ani památky, svítilo sluníčko a bylo jako na 
jaře), ale také štědří občané, kteří přispěli do 
kasičky a mnozí podarovali i koledníky ně-
jakou sladkostí. Výtěžek sbírky v naší obci 
činil 42 185 Kč. 
Pořadatel sbírky, Charita Zlín, odměnila 
všechny koledníčky návštěvou filmového 
představení a bruslením na zimním stadionu 
zdarma.
Ve 49 obcích a městech na Zlínsku (včetně 
Zlína) vynesla sbírka 3 075 555 Kč. V celé Čes-
ké republice činil výnos 161 974 398 Kč.

Výsledky prezidentských voleb v obci
1. KOLO
zapsaných voličů:   632
vydaných obálek:  484
platných hlasů:  473
volební účast:  76,42 %
Výsledek hlasování:  
Petr Pavel  160 hlasů
Andrej Babiš  131
Danuše Nerudová  83 
Pavel Fischer  52                                                                                                 
Jaroslav Bašta  19
Marek Hilšer  14                                                          
Karel Diviš  9
Tomáš Zima  5 

2. KOLO
zapsaných voličů:  629
vydaných obálek:  491
platných hlasů:  491
volební účast   78,6% 
Výsledek hlasování: 
Petr Pavel  321 hlasů
Andrej Babiš  170

Vodění medvěda
V sobotu 18. února ještě ráno v 8 hodin 
pršelo a zdálo se, že hned tak nepřesta-
ne. Ale když v 9 hodin vyrazili medvědi na 
obchůzku, déšť ustal a po zbytek dne si 
dal „pohov“. Bylo ale pošmourno a nevlíd-
no, nicméně maškarám to nijak nevadilo.                                                                                                            

Pořadatelé akce, sazovičtí hasiči, zase naplá-
novali dvě trasy obchůzky. Dopoledne dědi-
nu od obecního úřadu směrem k Tečovicím, 
po obědě nasadili opačný směr, od úřadu na 
Padělky, kde se ještě rozdělili na dvě skupi-
ny, každá s „vlastním“ medvědem. Účastníků 

masopustní obchůzky bylo téměř čtyřicet. 
Byli mezi nimi jako vždy pekaři, kominá-
ři a  taky policajti, medvědi byli dva a vedli 
je statní medvědáři. Ale mohli jste potkat 
i rodinku Adamsovu, boha moří Neptuna 
s  trojzubcem, taky Batmana, tři mušketýry, 

Než jsme vyšli na koledu

Volilo se i z domova Volební komisařky

Prezidentské volby
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velkého psa, piráty, kovboje nebo miniatur-
ní Ledovou královnu. Dělnickou třídu zastu-
povali tři pracovníci v montérkách a svářeč-
ských brýlích a za všechnu tu hříšnou svoloč 
se modlila jeptiška za hudebního dopro-
vodu linoucího se z vlečky traktůrku, který 

maškary pravidelně věrně doprovází a  ty 
příliš zmožené obchůzkou může případně 
i naložit a odvézt…
Zastávka byla téměř u každé chalupy, kde ko-
mináři museli zkontrolovat kamna a komíny, 
medvěd provedl panímámu, pekařům přiby-

ly do košíků koblihy, buchty a jiné dobroty, 
některé byly i v lahvích, a pokladník inkaso-
val „něco na žrádlo pro medvědy“. Obchůzka 
končí pravidelně v domečku na výletišti, kde 
je potřeba celou akci okamžitě zhodnotit 
a uzavřít.

Dětský karneval
V sobotu 19. 2. 2023 se v Sazovicích usku-
tečnil dětský karneval. Tuto akci letos pořá-
dala poprvé skupinka mladých maminek ze 
Sazovic. Karnevalový „štáb“ tvořily p. Hana 
Kunderová, Marie Novák, Anna Brázdilo-
vá, Kateřina Huňařová, Michaela Mikulková 
a Lucie Rozsívalová.  Za dětskou zábavou při-
šlo 80 krásných masek v doprovodu rodičů, 
babiček či dědečků. Na úvod se představily 
všechny masky v průvodu a při tanci na zná-
mé dětské písničky. Kromě karnevalového 
reje čekalo na děti několik stanovišť s úkoly, 
za které byly následně odměněny dárkovým 
balíčkem. V nazdobeném sále nechyběl ani 
foto koutek pro všechny návštěvníky, kde 
se děti mohly nechat vyfotit a odnést si fot-
ku domů. Pro rodiče byla připravena dobrá 
káva, frgály od paní ředitelky Vojáčkové a pro 
děti byl připraven párek v rohlíku. Na konci 
karnevalu proběhlo slosování o hlavní ceny.
Tato akce pro děti se konala za podpory 
sponzorů, kterým tímto velmi děkujeme za 
věcné či finanční dary. Jsou to Obec Sazovi-

ce, MG Servis, Mgr. Šárka Vojáčková, Ing. Ja-
romír Večeřa, p. Jiří Balajka, Vitar, Olma, Dět-
ský svět Kroměříž, Life Food, Wastex, Zlínský 
kraj, Vest, Resort Hrubá Voda.

Děkujeme všem zúčastněným a budeme se 
těšit na další společnou akci, kterou bude „Ví-
tání prázdnin“. 

Lucie Rozsívalová

Pořád se něco dělo

Co se to vyklubalo z medvěda!Sazovický masopust

Šikovné maminky – pořadatelkyDětí jako smetí
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Košt slivovice
V sobotu 18. března se ve společenském sále 
OÚ Sazovice opět konal Košt slivovice a kulinář-
ská soutěž tentokrát o nejchutnější slaný závin. 
Pořadatelem této bohulibé akce bylo obecní 
zastupitelstvo. Návštěvníky čekalo 26 vzorků 
slivovice a 16 druhů slaných pochoutek.
Koštování, ochutnávání a hodnocení se zú-
častnili domácí i přespolní. Každý ze vzorků 
pak „oznámkovali“ do připravených tabulek, 
a protože vzorků, ať už tekutých nebo sla-
ných, bylo dost, i nálada tomu odpovídala. 
Diskutovalo se o chuti, vůni či řetízkování 
slivovičky i o náplních závinů, které byly růz-
norodé: se zelím, sýrem, masovou směsí či 
špenátem.
Hodnocení vzorků pak bylo následující: Maji-
telem nejlepší slivovice 2023 je přespolní pan 
Landsfeld. Druhý nejlepší vzorek patří p. Mi-
chalu Juráňovi a třetí místo obsadila slivovice 
p. Václava Veliska. Soutěž o nejchutnější sla-
ný závin vyhrála p. Marie Brychtová, druhý 
skončil výrobek p. Ivana Janíka a třetí místo 
získala p. Miroslava Pospíšilová.
Pořadatelé akce děkují všem zúčastněným 
a těší se na příští ročník. 

Další akce připravované v 1. pololetí 2023 
Slet  čarodějnic
Den matek
Muzeum – Výstava z tvorby malířky  
Marie Fischerové-Kvěchové

Vítání nových občánků
Den dětí
Hasičský víkend
Vítání prázdnin                                                                                             

Která je nejlepší?Košt slivovice

Dobré jídlo v příjemném prostředí   
Restaurace Na Koupališti v Sazovicích 
vás zve na polední menu a večerní ala car-
te menu. Zaměřujeme se na českou kuchy-
ni s  tím, že rádi naši nabídku rozšiřujeme 
i o mezinárodní kuchyň.
Pokud plánujete menší či větší oslavu, při-
pravíme slavnostní menu,  rautové občerst-
vení i catering, doporučíme výběr vín nebo 
koktejlů tak, aby váš den byl nezapomenu-
telný. Kapacita restaurace je 50 míst a sou-
částí zařízení je i salonek, který má kapacitu 
24 míst. V salonku je možnost využít projek-
tor s projekčním plátnem.
Přijďte v létě posedět na letní terasu nebo si 
vychutnat jídlo v klimatizované restauraci, 
a tím si odpočinout od horkých letních dní.

Otevírací doba – jarní provoz
Pondělí 11:00–14:00
Úterý 11:00–14:00
Středa  11:00–14:00
Čtvrtek  11:00–14:00   17:00–22:00
Pátek 11:00–14:00   17:00–22:30 
Kuchyň vaří do 19:30 hod.

Pro rezervaci nebo nabídku můžete zavolat 
panu Kučerovi na tel. 777 871 520 nebo nás 
kontaktujte písemně na info@nakoupalisti.cz

Těšíme se na vás, 
Petr Kučera s týmem 

Restaurace Na Koupališti Sazovice
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150 let školy v Sazovicích 
Až do roku 1873 byly Sazovice obcí bez ško-
ly a děti navštěvovaly školu v Mysločovicích, 
do níž docházeli i žáci z Hostišové, Machové, 
Míškovic a Lechotic. Docházka do školy byla 
v té době dobrovolná.
První dochované zprávy o mysločovické škole 
pocházejí z roku 1672. V té době zdejší učitel 
bydlel na faře.
V roce 1789 měla škola 133 žáků a učitel dostá-
val desátek nejen za výuku dětí, ale i za kostelní 
hudbu. Část platu tvořily naturálie (pšenice, 
oves, koleda) a zbytek mu byl proplácen v pe-
nězích. Toho roku činil plat učitele v Mysločovi-
cích 194 zlatých, 13 krejcarů.
Škola v Sazovicích byla postavena nejdříve 
jako přízemní budova s jednou třídou v roce 
1873. Nejvíce se o její zřízení zasloužil An-
tonín Ryška z č. 33. Roku 1893 byla budova 
zvýšena o jedno patro a tím se stává školou 
dvojtřídní. Náklad na tuto přestavbu činil 
6.000 zlatých.
V období Rakouska-Uherska a za I. republiky 
navštěvovalo školu až 100 žáků a ti zde absol-
vovali celou školní docházku, což ve 30. letech 
představovalo osm let. V těchto dobách děti 
z mnoha rodin docházely do školy jen v době, 
kdy nemusely pomáhat rodičům při práci na 
poli a v hospodářství. V dobových třídních 
výkazech nebo v třídních knihách lze u mno-
ha žáků najít poznámku o tom, že z důvodu 
práce na poli byli ze školní docházky uvolněni.
Sazovický pamětník Rudolf Mahoušek 
o  této době píše: „Docházka do měšťanské 
školy (později střední) byla pro mládež sa-
zovskou takřka nemožná. Nejbližší měšťanka 
byla až do roku 1920 ve Zlíně, takže pro vel-
kou vzdálenost ji nikdo z obce nenavštěvoval. 
Ve 20. letech byla zřízena újezdní měšťanská 
škola pro Malenovice a okolí. Návštěva této 
školy byla dobrovolná, a tak do ní docházeli 
jen žáci majetnějších rodičů. Obec byla povin-
na každoročně přispívat na tuto školu určitou 
částkou. Teprve od roku 1945 se stala návště-
va této školy povinnou.“ 
V r. 1946 patřila škola mezi válkou nejvíce 
poškozené budovy. Několika granátovými 
zásahy bylo poškozeno zdivo na jižní a  vý-
chodní straně, střecha a rozbita všechna  
 
 

okna. Oprava byla financována z dobrovolné 
sbírky občanů, která dosáhla výše 41.000 Kč.
K nové adaptaci budovy došlo v letech 
1949–52, kdy v ní byla zřízena mateřská ško-
la. Přístavbou v 50. letech vznikly prostory 
pro byt učitele a později pro místní lidovou 
knihovnu a kotelnu školy. 
V roce 1948 byl název obecná škola změněn 
dle nového školského zákona na školu národní. 
Výuka na zdejší národní škole trvala až do červ-
na 1987. Od školního roku 1987–88 dojížděly 
i nejmenší děti do ZŠ v Mysločovicích. (Posled-
ní léta před zrušením výuky v Sazovicích slou-
žila budova i jako odlehčovací pracoviště tehdy 
přeplněné Základní školy Trávníky v Otrokovi-
cích.) V budově zůstává nadále pouze mateřská 
škola. V prostorách bývalých tříd byla upravena 
obřadní síň a dočasně zde měl svou kancelář 
i obecní úřad, který nově vznikl v roce 1990.
Výuka dětí v Sazovicích byla obnovena ve 
školním roce 1994–95, nejdříve v soukromé 
obecné škole za podpory obce. Od roku 2000 
se stala zdejší již základní škola školou státní. 
Spolu s mateřskou školou vytvořily společný 
správní celek – Základní a mateřskou školu 
v Sazovicích. V roce 2003 získala škola právní 
subjektivitu a nese oficiální název Základní 
škola a Mateřská škola Sazovice, okres Zlín, 
příspěvková organizace.
Původně se v sazovické dvojtřídce vždy učily 
děti od 1. až do 5. ročníku. Po jejím přechodu 
pod státní školství byl 5. ročník převeden do 
ZŠ v Mysločovicích.
V letech 1995–2014 prošla budova školy 
rozsáhlou rekonstrukcí (podrobněji v článku 
Stavební proměny sazovické školy).

Přehled řídících učitelů a později ředitelů 
od roku 1873 do současnosti: 
1873–1876 Jan Kessler
1877–1905  Bartoloměj Klemeš
1906–1925  Cyril Tetour
1926–1951 Karel Sulek
1951–1966 Julius Foukal
1966–1987 Zdeněk Rozmánek
1994–2012 Mgr. Marie Kolářová
2012–2021 Mgr. Věra Velísková
2021–dosud  Mgr. Šárka Vojáčková

Přehled ředitelek mateřské školy  
od r. 1949 do současnosti:
Od roku 1949 do r. 1957 byla mateřská ško-
la pod správou národní školy, pracovala v ní 
pouze jedna učitelka.

1949–1950 Drahomíra Konečná
1950–1952 Zdeňka Ketmanová
Štěpánka Foukalová (1952), (1954–1957)
Marie Hnilová (1953)

Od r. 1957 byla MŠ řízena samostatně.

1957–1967 Štěpánka Foukalová
1967–1983 Eva Nováková
1983–1998 Jana Hubáčková 
1998–1999 Bohumila Konečná
1999–2012 Mgr. Marie Kolářová

(Od r. 2000 společný správní celek  
se zdejší ZŠ.)
2012–2021 Mgr. Věra Velísková
2021–dosud Mgr. Šárka Vojáčková

Ve školním roce 2022–2023 navštěvuje ZŠ 
v  Sazovicích 29 žáků, do MŠ bylo zapsáno 
42 dětí.

Zaměstnanci školy:
Ředitelka ZŠ a MŠ  Mgr. Šárka Vojáčková
Učitelky ZŠ  Mgr. Erika Nováková
 Mgr. Vladimíra Ciranová 
Učitelky MŠ  Miroslava Nejezová  
 (ZŘ pro PV)
 Zdeňka Ženatíková 
 Iva Kupská  
 Bc. Soňa Vojáčková
Asistentky pedagoga  Helena Kojecká 
 Jitka Kučerová
Školní asistentka  Gabriela Kovaříková
Vychovatelka ŠD  Vladimíra Ciranová
Školnice, uklízečka  Eliška Cholastová
Kuchařka  Radka Blanařová
Pomocná kuchařka,  
uklízečka  Miroslava Pospíšilová
Účetní, vedoucí ŠJ  Jitka Brázdilová

Stavební proměny sazovické školy
Budova sazovické školy je nejstarší veřejnou 
stavbou v obci. Byla postavena v roce 1873 
jako jednotřídní, v roce 1893 byla budova 
zvýšena o jedno patro a tím se stala školou 
dvojtřídní. Za dobu svého trvání proděla-
la škola řadu úprav a oprav. V roce 1929 do 
ní byla zavedena elektřina, opravy střechy 
a schodiště před školou proběhly v letech 
1932–1933, v roce 1937 byla při škole založe-
na školní zahrada. 

Po ostřelování obce v květnu 1945 patřila 
škola mezi nejvíce poškozené budovy. Gra-
náty poničily zdivo na jižní i východní straně, 
silně poškozena byla i střecha a rozbita byla 
i všechna okna. Oprava budovy proběh-
la v  roce 1946 a byla financována ze sbírky 
místních občanů. 
V 50. letech byly ke škole přistavěny další 
prostory (mateřská škola, byt pro učitele, kte-
rý byl od 70. let využíván obecní knihovnou, 

kotelna). Ve stejné době byly zrušeny i nevy-
hovující záchodky na školním dvoře. Zavede-
ním vodovodu a vnitřními úpravami vznikly 
splachovací toalety uvnitř budovy. 
Od roku 1995 do roku 2001 probíhaly v bu-
dově školy další rekonstrukce. Vznikly tak 
dočasné prostory pro obecní úřad, které po 
jeho přestěhování v roce 2000 využívá školní 
kuchyně s jídelnou. Nově upraven byl i školní 
dvůr. Poslední fází přestavby v roce 2001 byla 
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modernizace prostor mateřské školy a  rov-
něž nová fasáda na celé budově.
K dalším opravám budovy došlo v roce 2009, 
kdy byl rekonstruován strop mezi MŠ a ZŠ 
a zateplena půda a především v roce 2010. 
Přístavbou tehdy vznikla nová větší jídelna, 
zvětšena byla rovněž šatna. V prostorách, 
kde dosud sídlila obecní knihovna, vznikla 
ředitelna, sborovna, kancelář pro účetní ško-
ly a WC pro personál. Modernizována byla 
i kotelna a školní kuchyň. Ve stejnou dobu 
proběhly rovněž úpravy zahrady a bylo zde 
vybudováno i veřejné dětské hřiště. 
Ve školním roce 2012–2013 proběhly výmě-
ny podlahy v přízemí a osvětlení v I.  třídě. 
Rozsáhlých změn se dočkala tělocvična, kde 
byly pořízeny nové omítky a podhledy stropu 
včetně nového osvětlení, parkety nahradila 

gumová podlaha a místnost získala novou 
výmalbu. Stavebními a stolářskými úpravami 
vznikl i prostor pro nářaďovnu a  vestavěné 
skříně na sportovní pomůcky.
V době letních prázdnin v roce 2013 následo-
vala druhá etapa oprav školy. V mateřské škole 
byl zvýšen strop ložnice a plechové zastřešení 
přístavku nahradila nová plochá střecha. Byla 
zde vyměněna také okna. Nově bylo vybu-
dováno sociální zařízení pro žáky ZŠ, úpravy 
proběhly i u umývárny a sociálního zařízení 
ZŠ. Přístavky k hlavní budově byly opláštěny 
modřínovými obklady, opravena a  barevně 
sjednocena byla část fasády a nad zadním 
vchodem do budovy byl instalován přístřešek 
chránící vstup před nepříznivým počasím.
V létě v roce 2015 vzniklo v areálu školy nové 
parkoviště, byla opravena příjezdová cesta 

k budově a před školou byl z bezpečnostních 
důvodů vybudován osvětlený přechod pro 
chodce. Podél severní a západní strany bu-
dovy se nachází nový ochozový chodník.
O letních prázdninách 2021 prošla školní 
budova dalšími velkými a několik let při-
pravovanýmí změnami. Získala novou stře-
chu (vazbu i krytinu) a tělocvična byla pře-
budována na další třídu MŠ. (V obci vzrostl 
v posledních letech počet obyvatel, tedy i dětí 
předškolního věku, pro které už jedna třída 
nestačila.) Pro novou třídu bylo nutné vybu-
dovat samostatnou umývárnu a WC pro děti 
i učitelky. Byla rozšířena také školní kuchyně 
a  jídelna a pro školáky přistavěna nová šat-
na. Nové přístavby byly opláštěny dřevěnými 
deskami a celý objekt původní budovy získal 
jednotný světle béžový nátěr.

Masopust v naší škole 
Únor bílý – pole sílí. Tak platilo za doby Jose-
fa Lady, dnes již platnost tohoto přísloví ově-
řujeme v praxi zřídkavěji. Přesto i v letošním 
únoru občas zažíváme bílé mrazivé zimní do-
teky. Příroda poctivě odpočívá, stromy mají 
schovanou svou sílu v kořenech, budoucí kvě-
ty a lístky pečlivě zabalené v tvrdých ochran-
ných pupenech, rostliny se svými zásobami 
v hlízkách a cibulkách, jen sem tam už nedo-
čkavě vykukují narcisky, sněženky a čemeřice. 
Některá zvířátka shání potravu, kde se dá, 
ptáčci s povděkem navštěvují krmítka a lojové 
zvonečky. Medvědi v příhraničních oblastech 
si také hoví v teplých doupatech. Ne tak ale ti 
domestikovaní ve vesnicích a městečkách – ti 
v době masopustní ožívají a pustí se do svých 
nezastupitelných úkolů – rozveselit před při-
cházejícím postním obdobím všechny lidi, 
poctivě dům od domu, zatancovat s každou 
hospodyní a ochutnat, které se nejlépe poda-
řily koblížky. Nejinak tomu bylo i v Sazovicích. 
Medvěd začal svou úlohu trénovat už o něco 
dříve – v mateřské a základní škole. Děti jej při-
vítaly v maskách – ty menší s velkým respek-

tem i občasnou slzičkou, ty starší již s větší ku-
ráží a ochotou si i zatancovat. Společně jsme si 
s dětmi připomněli v Daltonském učení něco 
o masopustních tradicích a nabyté vědomosti 
potom otestovaly ve skupinové stopovačce 
na stanovištích po celé škole. Atmosféře ma-
sopustu ještě dodaly pověstnou třešinku na 
závěr paní kuchařky, které nachystaly báječné 
bavorské vdolky na oběd. Doufáme, že stej-
ně příjemnou atmosféru jste následně zažili 
doma i vy ostatní. :)

Za ZŠ a MŠ Erika Nováková

Medvědí tanec 

Takhle jsme si medvěda namalovaliMedvěd u školáků

Jsme malí, ale šikovní
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Přijďte nás také navštívit
Milí čtenáři, většina z vás si už zvykla na změ-
nu půjčovacích hodin v naší obecní knihov-
ně Sazovice. Protože doposud nebyly ke 
změně v půjčování žádné připomínky, bude 
od 1. ledna 2023 tato půjčovací doba platit 
i nadále.
Knihovna je pro půjčování knih otevřena 
každý čtvrtek, ale jen v odpoledních hodi-
nách a to od 14.00 hodin do 19.30 hodin.
Jen stručně bych se zmínila, jak knihovna 
v loňském roce fungovala. Zařízení navštěvu-
je 136 přihlášených čtenářů, z toho 33 dětí 
do 15 let. Na konci roku 2022 jste zde měli 
k dispozici 3976 knih a 4 tituly časopisů. Za 
celý minulý rok přečetli naši čtenáři celkem 
1246 publikací, z toho 97 časopisů. 
V loňském roce byly zakoupeny nové knihy 
a také obměněny knihy výměnného souboru 
z Krajské knihovny Františka Bartoše ve Zlíně.
Během celého roku 2022 probíhaly v knihov-
ně besedy s dětmi i s dospělými čtenáři. Již 
tradičně se v knihovně konalo školní kolo re-
citační soutěže dětí ze ZŠ s MŠ Sazovice. Byly 
zde vystavovány také výkresy a práce dětí. 
Chtěla bych poděkovat za spolupráci paní ře-
ditelce naší základní školy a všem vyučujícím, 
kteří pravidelně s dětmi knihovnu navštěvují. 
Poděkování patří také členkám spolku Guča-
bab, které v loňském roce knihovnu téměř 
pravidelně využívaly ke vzájemnému pře-
dávání zkušeností a dovedností, co se týká 
ručních prací. Na besedu do knihovny rády 
přišly i naše seniorky, popovídat si, dovědět 
se něco víc o oblíbeném autorovi a o zajíma-
vých knihách. Knihovna byla také otevřena 
u  příležitosti sjezdu rodáků obce Sazovice. 
Kdo ji navštívil, rád poseděl a zavzpomínal.
Více podrobností o akcích probíhajících 
v  knihovně v loňském roce 2022 se máte 
možnost dovědět nahlédnutím do statistic-
kého výkazu a do fotogalerie, která je vám 
plně k dispozici i s komentářem.
Čas se nedá zastavit, nějak rychle jsme se pře-
nesli do nového roku 2023 a jeho 3 měsíce 
už máme za sebou. V knihovně již proběhlo 
několik akcí. Jsem ráda, že do knihovny chodí 
stále víc občanů, třebaže nechtějí být čtenáři, 
ale přicházejí jen tak, ze zvědavosti. Malé děti 
mají možnost s maminkami v knihovně po-
sedět, zahrát si Člověče, nezlob se, prohlížet 

pohádkové knihy, popřípadě poslechnout si 
čtenou pohádku. Největší zážitek měly děti, 
když jim do knihovny přišla číst naše paní 
starostka. 
Březen býval Měsícem knihy, dnes je to Mě-
síc čtenářů. Začátkem března naši knihovnu 
navštívila rozhlasová moderátorka Českého 
rozhlasu Brno, paní Jarka Rozsypalová-
-Vykoupilová, která je také autorkou dvou 
nedávno vydaných knih. Jedna z nich vyšla 
v roce 2021 pod názvem Babské rady. V loň-
ském roce 2022 byla vydána druhá publika-
ce – Babské rady na celý rok. Paní autorka 
se s námi podělila o radosti i strasti, když obě 
knihy vznikaly a co ji k tomu vedlo, aby bab-
ské rady sbírala. Beseda byla doplněna také 
hudebním vystoupením kytaristy a zpěváka 
pana Jozefa Šotíka. Za naplánování a zajiš-
tění této vydařené besedy patří poděkování 
paní Marušce Brychtové, která celou akci ve 
spolupráci s obecním úřadem a knihovnou 
zorganizovala. A co je potěšující, besedy se 
zúčastnilo více jak dvacet zájemkyň.
Paní autorka obě knihy věnovala naší knihov-
ně a kdo o ně má zájem, tak je tady najde.
V březnu také proběhlo v knihovně školní kolo 
recitační soutěže. Recitovalo 12 dětí z naší zá-
kladní školy a byl to krásný zážitek. Všechny 
děti si připravily velice hezké texty a  s  hod-
nocením přednesu to měla porota složité, 
všichni recitátoři byli moc šikovní. Vítězové 
postoupili do dalšího, okrskového kola a Va-
linka Večeřová z 2. ročníku byla i zde úspěšná 
a postoupila do okresního kola. Těšíme se, že 
i tam se jí bude dařit, a držíme jí palce.
Koncem března přijdou do knihovny děti ze 
školní družiny a budeme si povídat o pranos-
tikách, které se vztahují na jarní měsíce.
V březnu byly vyměněny knihy výměnného 
souboru a vy máte možnost vybírat si ze 134 no-
vých titulů. Tak neváhejte a do knihovny ales-
poň nakoukněte. Uvidíte, s čím vším se u  nás 
setkáte a co všechno se zde můžete dovědět.
Tak jako každý rok, i letos obec přispívá část-
kou 20.000 Kč na nákup nových knih. Za 
16.000 Kč budou zakoupeny nové knižní ti-
tuly a ze zbývajících 4.000 Kč bude hrazeno 
předplatné časopisů. 
Znovu bych vás ráda požádala o vaše tipy na 
knihy, které by v naší knihovně neměly chy-

bět. Někteří čtenáři už pravidelně upozorňují 
na zajímavosti na knižním trhu. Za to jim pat-
ří poděkování, protože výběr je pak o hodně 
snažší, když vím, co by čtenáře mohlo zají-
mat. Knihy bych chtěla nakoupit co nejdřív, 
tak prosím posílejte, nebo navrhněte, o jaké 
knihy máte zájem.
Přeji všem krásné, sluníčkové, jarní dny a ne-
zapomínejte číst. Kolikrát to čtení stojí za to…
„Čtenář to má dobré – může si své autory  
vybrat.“ Kurt Tucholský
Těším se na vás.

 Marie Ordáňová

Vítězové recitační soutěže

Dar naší knihovně

Knihy Jarky Vykoupilové

My všichni máme rádi básničkyBeseda s p. Jarkou Vykoupilovou
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Sazovické muzeum v roce 2022 
Po téměř dvouleté přestávce vynucené proti-
covidovými opatřeními se loni vrátil život i do 
sazovického muzea. Na jaře navštívily muzeum 
děti z místní základní školy, aby se zde seznámi-
ly s jarními a velikonočními zvyky a významem 
těchto pro křesťany nejdůležitějších svátků. 
Prostřednictvím obrázků Josefa Lady pozná-
valy jarní hry a činnosti dětí v minulosti a ob-
řadní pečivo, beránek, kraslice zdobené růz-
nými technikami, řehtačky, trakař nebo téměř 
dvoumetrový tatar příblížily dětem typické 
zvyky a  předměty, které k Velikonocům patří. 
Srozumitelnou formou se seznámily také s du-
chovní podstatou těchto křesťanských svátků.
Muzeum se aktivně zapojilo rovněž do oslav 
660. výročí naší obce a současně probíhajícího 
sjezdu rodáků. Ve svých prostorách připravilo 
výstavu s názvem Historie perníku, na níž ná-
vštěvníkům představilo různé způsoby výroby 
této od nepaměti oblíbené voňavé pochoutky. 
Od nejstarších tvarů vtlačovaných do kadlu-
bových forem, přes tvorbu drůbeřek z volné 
ruky až po perníky vzniklé pomocí vykrajova-
cích forem a po upečení zdobené nalepenými 

obrázky či bílou sněhovou linkou. Kromě upe-
čených výrobků si návštěvníci mohli prohléd-
nout i několik historických kadlubových fo-
rem a celou galerii perníkových obrázků, které 
vznikaly k  různým příležitostem – k Mikuláši, 
Vánocům, Velikonocům apod. Návštěvníci si 
z muzea mohli odnést i tištěný materiál, který 
se perníku, jeho historii i výrobě věnoval.
Znovu se muzeum zájemcům otevřelo, tak 
jako každý rok, o svátku sv. Václava. Do pod-
zimně vyzdobených prostor zajde vždy po 
skončení slavnostní mše svaté několik z je-
jích účastníků, většinou hostů z jiných obcí, 
aby si připomněli, „jak to dřív bývalo“… 
Každý rok chystá muzeum také vánoční pro-
gram určený především pro děti z MŠ a ško-
láky. U svátečně prostřeného stolu s vánoč-
kou, ovocem, křížalami, perníčky a dalšími 
tradičními dobrotami a u starodávně ustroje-
ného stromečku se děti seznamují s Vánoce-
mi svých babiček a prababiček, s tradičními 
pokrmy či s dávnými pověrami a zvyky, které 
si vždycky s velkým zájmem také vyzkouše-
jí. Například rozkrojení jablíčka, věštění pod 

hrnečky, házení střevícem nebo pouštění lo-
diček z ořechových skořápek. V loňském roce 
se do sazovického muzea vypravily v čase Vá-
noc děti z MŠ v Mysločovicích a žáci z 11. ZŠ 
Zlín – Malenovice. 
V uplynulém roce se podařilo navázat spolu-
práci s Muzeem Františka Skopalíka v Záhli-
nicích a s Klubem přátel historie v Otrokovi-
cích. Ze Sazovic jim byly zapůjčeny exponáty, 
konkrétně houpací koníci, pro výstavy sta-
rých hraček. V průběhu roku 2022 přivítalo 
muzeum 282 návštěvníků.
Pro jaro 2023 vedle zvykoslovného progra-
mu – Velikonoce, připravuje muzeum také 
minivýstavu z tvorby malířky a ilustrátorky 
Marie Fischerové-Kvěchové. Výstavka bude 
otevřena u příležitosti Dne matek. V rámci při-
pravované akce se muzeum obrací na místní 
občany s prosbou o zapůjčení knih, obrázků 
nebo pohlednic ilustrovaných touto malířkou. 
Zapůjčené knihy a ilustrace můžete přinést na 
OÚ Sazovice nejpozději do konce dubna.
Děkujeme za spolupráci.

V. Nejezová, V. Velísková

Letošní rok ve znamení oslav!!!
Ano, je tomu tak, letošní rok bude ve zname-
ní oslav, protože náš sbor bude slavit 120 let 
od svého založení. Tato velká oslava se usku-
teční v sobotu 13. května a určitě se bude na 
co dívat. Program se stále ještě připravuje, 
ale pozvánka se včas objeví. Teď se ale pojď-
me podívat, co všechno už proběhlo.
Konec roku 2022 jsme uzavřeli 28. prosince 
turnajem v kuželkách na Machové a na Sil-
vestra jsme uspořádali silvestrovskou párty 
v  sále obecního úřadu. Účast však nebyla 
nijak velká, a tak se ještě uvidí, jestli se tato 
akce bude opakovat i letos.
Pak už přišel rok 2023 a první akcí byl náš 
hasičský ples. Ten se letos neuskutečnil za-
čátkem ledna, jak tomu bylo v minulosti, ale 
až 11. února. Tato naše první letošní akce se 
konala po dvouleté pauze, tak jsme čekali 
hojnou účast. Nakonec se zúčastnilo asi 130 
„plesajících“, což nebylo ani málo, ani moc. 
Z informací vím, že účast mohla být větší, ale 
spousta lidí onemocněla respiračními nemo-

cemi, a tak se plesu nemohli zúčastnit. I tak 
ale byla skvělá zábava s kapelou Zdounečan-
ka, nechyběla ani módní přehlídka či nějaká 
ta soutěž na rozptýlení. No a samozřejmě 
nechyběla ani bohatá tombola od štědrých 
sponzorů, kterým tímto upřímně děkujeme.
Další skvělou akcí bylo tradiční Vodění medvě-
da, které letos připadlo na 18. únor. Sraz masek 
byl v 8 hodin na výletišti a krátce po 9. hodině 
vyrazily na obchůzku obcí. Maškarní průvod 
měl letos asi 40 účastníků, což je o něco méně 
než loni, ale i tak je to skvělá účast. Za zvuků 
reprodukované hudby různých žánrů chodily 
maškary od domu k domu a vládla opravdu 
skvělá atmosféra. S krátkou pauzou na oběd 
jsme obchůzku končili okolo 17. hodiny, kdy 
jsme se vrátili zpět na Zahrázovo. Zde bylo pro 
všechny připravené občerstvení a hlavně za-
sloužený odpočinek. Všem zúčastněným moc 
děkujeme a už teď se těšíme na příští rok.
A co nás ještě v nejbližších týdnech či mě-
sících čeká? Oslavy 120. výročí od založení 

sboru jsem zmínil hned na začátku, ale ještě 
před nimi se 30. dubna opět slétnou všechny 
čarodějnice a čarodějové na našem výletišti. 
Odpoledne se můžete těšit na bohatý pro-
gram pro děti a večer pak vypukne zábava 
pro dospělé s kapelou Expo-Pension. Určitě 
bude i večer doprovodný program, který se 
však stále ještě ladí, a tak vám ho prozrazovat 
nebudu. Kdo však ten den navštíví výletiště 
Zahrázovo, určitě nebude litovat.
Zmíním ještě Memoriál Josefa Brázdila, dět-
skou soutěž v požárním sportu, která se letos 
uskuteční v neděli  25. června a samozřejmě 
opět na výletišti Zahrázovo.
To už jsme ale hodně daleko v létě, nicméně 
všichni dobře víme, že to uteče jako voda. To 
je tedy ode mne vše a všem čtenářům novin 
přeji jen to nejlepší.

Tomáš Omyla,
jednatel 3. okrsku,

jednatel SDH Sazovice,
velitel družstva JSDH Sazovice 

Velikonoční pozdrav od muzeaZ výstavky Historie perníkuVánoce v muzeu
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Vodění medvěda 2023
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Místní organizace KDU-ČSL Sazovice 
V úvodu bych ráda poděkovala všem ob-
čanům, kteří přišli v lednu k prezidentským 
volbám. Výsledky 1. i 2. kola voleb v naší obci 
jste asi všichni zaznamenali.
Národ si zvolil za prezidenta Petra Pavla. 
Věřme, že to bude prezident, který lidem na-
slouchá a spojuje společnost. Taky na něho 
někdy pomysleme, třeba ve svých modlit-
bách, aby při rozhodování náročných úkolů 
bylo dosaženo pozitivního cíle. 
 Křesťané jsou taky povinni modlit se za své 
politiky, aby vedli národ správným směrem. 
Letošní rok své činnosti zahájila místní or-
ganizace výroční členskou schůzí, která se 
konala v neděli 12.3.2023. Na schůzi jsme 
přivítali místopředsedkyni OV KDU-ČSL Zlín 
Bc. Michaelu Blahovou a naši paní starostku 
Ing. Michaelu Vajdíkovou. Při malém pohoš-
tění jsme shrnuli aktivity předchozího roku, 
které pro vysoký průměrný věk členů nejsou 
už tak výrazné jako v jiných spolcích nebo 
organizacích. 
Jsem ráda, že mezi nás přišla i naše paní sta-
rostka. Pozdravila přítomné a taky zodpově-
děla spoustu dotazů, týkajících se rozvoje 
naší obce.
Dále nás paní Michaela Blahová informovala 
o politice a problémech z oblastí, které zastu-
puje nebo je jejich členkou (je vedoucí Do-
movinky-centra denních služeb pro seniory 
Charity Zlín, předsedkyní Krajského výboru 

Sdružení žen KDU-ČSL, zastupitelkou Zlín-
ského kraje, předsedkyní Výboru kontrolní-
ho ZK ad.). Diskutovalo se o volbách, sociální 
sféře a taky důchodové reformě. Nakonec 
vždy tato schůze vyústí v příjemné pobese-
dování. 
Přestože činnost naší místní organizace není 
příliš bohatá, snažíme se obci pomoci ales-
poň v nepatrných věcech. 2x ročně organizu-
jeme ve spolupráci s OÚ humanitární sbírku 
pro Diakonii Broumov a pořádáme poutní 
zájezdy. 
Loni jsme poprvé přerušili tradici pouti na 
Svatý Hostýn z důvodu rekonstrukce a vý-
stavby nové infrastruktury na tomto pout-
ním místě. Snad v letošním roce už bude 
situace příznivá a autobus nás doveze co nej-
blíže k bazilice. 
V září pořádáme farní pouť k Panně Marii do 
Štípy. Zdejší kostel je zasvěcen Narození Pan-
ny Marie. Je to také oblíbené poutní místo. 
Obvykle navštívíme původní starý poutní 
kostel, potom je sloužena mše svatá za pří-
tomné poutníky. Po jejím skončení navští-
víme zdejší „kafárničku“ s pestrým výběrem 
výborné kávy a taky malým pochutnáníčkem 
k ní. Je možné nakoupit i různé upomínkové 
předměty a tradiční poutní oplatky. 
Zvu na tyto poutě vás mladší, abyste zaplnili 
prázdná místa po těch, kteří už nejsou mo-
bilní a nemohou s námi v autobuse jezdit. Je 

škoda, aby jel zaplněný jen z poloviny. Niče-
ho se nebojte. Atmosféra v autobuse je vždy 
výborná. 
Těším se na vás. 

Za výbor MO KDU-ČSL Sazovice
Marie Rapantová

Spolek sv. Václava 
Nový rok utíká doslova jako voda. Než jsme 
se rozhlédli, je tu postní doba. V kostelech 
bývá květinová výzdoba vystřídána obvykle 
fialovou barvou a symboly Kristova umuče-
ní. V našem kostele máme z obětního stolu 
svěšené fialové plátno a v jeho středu umís-
těnou trnovou korunu. 
Tato čtyřicetidenní postní doba vyvrcholí 
Kristovým Vzkříšením na Hod boží velikonoč-
ní (letos připadá na 9. duben).
V sobotu odpoledne 25. února. navštívil náš 
kostel významný představitel české římsko-
katolické církve, kněz, teolog, religionista, 
sociolog, psycholog a filosof, profesor Uni-
verzity Karlovy, monsignore Tomáš Halík 
z Prahy. Ten den dopoledne přednášel v kos-
tele Panny Marie Pomocnice křesťanů na Již-
ních Svazích na téma „Synoda“ a odpoledne 
se zastavil v Sazovicích, aby si prohlédl náš 
svatostánek. V kostele pana profesora i s jeho 
doprovodem provázely paní Nejezová a Ra-
pantová. Při rozloučení vyznamenal prof. Ha-
lík Spolek sv. Václava stříbrným čtyřlístkem 
Za dobrý počin a vytrvalost. 
V úterý 7. března navštívila náš kostel 
moderátorka Českého rozhlasu Brno paní 

Jarka Vykoupilová, autorka knížek Bab-
ské rady a Babské rady na celý rok. Jistě 
mnohé z vás žen ji znáte. Prohlédla si náš 
kostel v doprovodu paní starostky Vajdí-
kové a paní Nejezové. Myslím, že se jí náš 
kostel líbil, protože se chystá o Velikono-
cích udělat rozhovor s Ing. architektem 
Markem J. Štěpánem o moderní sakrální 
architektuře. 
V první polovině letošního roku plánujeme 
v kostele sv. Václava tyto významné dny: 
Ve výroční den vysvěcení našeho kostela, 
v sobotu 13. května bude mít Sbor dobrovol-
ných hasičů Sazovice slavnostní mši svatou 
u příležitosti 120 let od založení sboru a při-
pojí se i místní škola, která slaví 150. výročí.
Ve středu 31. května se bude konat mše sv. ke 
cti sv. Zdislavy spojená s Malou poutí rodin. 
V polovině června pak plánujeme varhanní 
koncert Antonína Žůrka. 
Přeji vám krásné a požehnané velikonoční 
svátky – Zmrtvýchvstání Páně. 

Za výbor Spolku sv. Václava
Marie Rapantová

Letošní výroční schůze

Návštěva profesora Tomáše Halíka

Pouť ve Štípě

Stříbrný čtyřlístek  Za dobrý počin a vytrvalost
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Luňák a Konopka pokřtily své vánoční CD
,,Nechoď sestro do kostela, máš porodit brzo syna.
Máš ho zrodit na ty hody, co zamrznú všade vody.
Jedna voda nezamrzla, kde Maria vodu brala, by 
Ježíška vykoupala.”
Takto epicky končí lidová koleda, kterou 
jsme vybrali jako hlavní píseň našeho vánoč-
ního CD a podle které dostalo i svůj název: 
Byla cesta.
Nápad natočit CD prošel dlouhou a svízel-
nou cestou. Avšak po tom, co jsme museli 
třikrát odložit natáčení kvůli covidu, se nám 
ho nakonec podařilo nahrát v červnu 2021. 
Vydáno bylo a prodávat se začalo na konci 
září 2021. Lidovou koledu Byla cesta i další 
písničky z CD jste si také živě mohli poslech-
nout při slavnostním křtu, který se konal až 
v prosinci roku 2022. Obec Sazovice nám 
pomohla uskutečnit tento krásný moment, 
a  my jsme vám tak mohli zpestřit sazovic-
ký vánoční jarmark. Děkujeme ještě jednou 
všem, co nás podpořili jak finančně, tak psy-
chicky. Děkujeme našim kmotrům tetě Vě-
rušce Velískové a strécovi Michalu Mynářovi, 
že se ujali slavnostního aktu a pokřtili naše 
CD se slovy:
,,S velikó pokoró, ať nám to všem pořád spolu 
tak pěkně ide, ať nám to pořád tak pěkně hraje, 
zpívá a tancuje. A vám ať se pěkně poslóchá!” 
My jsme si křest velice užili a připomněli si 
tak krásné a veselé vzpomínky z natáčení. 

Doufáme tedy, že naše adventní a vánoč-
ní písně nebudou dělat radost jen nám, 
ale zahřejí dušičku i vám. Pokud budete 
mít o  CD zájem, neváhejte nás kontakto-
vat. Pro ty z vás, kteří si ho nemají možnost 
přehrát, je k dispozici i na platformách: 
Spotify, Youtube a  iTunes. Nedávno jsme 
také naše CD na vyžádání Českého rozhla-
su Olomouc poslali do jejich archivu. Je 
tedy pravděpodobné, že nás někdy uslyšíte 

v Českém rozhlase v pořadu Cimbál a husle.
Děkujeme za vaši podporu a moc se těšíme 
na další setkání s vámi. Sledujte naše webo-
vé stránky nebo Facebook. Chystáme totiž 
na červen další Večer u cimbálu s naší cim-
bálovou muzikou Luňák, tak ať vám neuteče 
oficiální pozvánka na tuto akci.

 Barbora Paštěková,
vedoucí a primáška CM Luňák 

Zpívají Barča a Míša Křest vánočního CD

Konopka a MPS Hlahol
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Gučabab je stále v akci 
Milí čtenáři,
na začátku nového roku vás vždy informuje-
me o karnevalu pro děti. Letos je tomu jinak. 
Pomyslné žezlo jsme předaly do rukou mla-
dých maminek ze Sazovic, které se ho chopi-
ly s velkou vervou a nadšením. Podle ohlasů 
zúčastněných se jim karneval velmi vydařil, 
čemuž nasvědčovala hojná účast masek. 
Proto maminkám přenecháme i organizaci 
tradičního Vítání prázdnin, které proběhne 
na konci června. 
Naše činnost se více zaměřila na akce pro 
ženy, kde jsme našly velkou mezeru. Děti 
mají v naší obci mnoho aktivit a na nás, sazo-
vické ženy, se tak trochu zapomíná.
Už v předcházejícím roce jsme se několikrát 
sešly v místní knihovně, kde se háčkovalo 
a tvořilo něco pro radost.
V prosinci jsme pro změnu provoněly ,,Za-
hrázovo“, kde se v domečku pekly valašské 
frgály pro mlsné jazýčky, kterých máme ka-
ždá doma dostatek . 
Nový rok jsme započaly v zasedací místnosti 
OÚ, kde nás paní Eva Venter učila, jak správ-
ně pečovat o svou pleť. Také nám ukázala, jak 
se líčit, abychom byly pořád krásné a přitažli-
vé pro naše drahé polovičky. 
Začátkem měsíce března jsme ve spolu-
práci s obecním úřadem a knihovnicí paní 
Ordáňovou přivítaly v knihovně paní Jarku 
Vykoupilovou, redaktorku Českého rozhla-
su Brno, která nás seznámila se svou novou 
knihou Babské rady na celý rok. Autorka 
už léta sbírá a zapisuje praktické rady od 

lidí, hlavně rozhlasových posluchačů, které 
se týkají různých témat: zdraví, vztahů, vaře-
ní, úklidu, zahrady atd. Její prezentace byla 
vlastně živým rozhovorem s přítomnými 
ženami, kterých se v prostorách knihovny 
sešlo víc než dvacet. Paní redaktorka před-
vedla i několik ukázek, jak její rady fungují 
v praxi, zodpověděla celou řadu otázek 

a  sama si zase zaznamenávala připomínky 
a rady z publika.
Náš Gučabab se snaží vymyslet pro ženy 
všech generací co nejvíc akcí, při kterých si 
můžou na chvilku oddychnout od všedních 
starostí o rodiny a udělat si radost. 

Za spolek Gučabab
Marie Brychtová

Všechny chceme být hezčí a mladší

Výsledky našeho snažení

Natřeme to všem misskám

Drhání nás baviloSladké mámení po valašsku
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Zprávičky ze včelařského kroužku
V loňském roce jsme vás informovali o na-
šem záměru vybudovat včelařskou naučnou 
stezku na upravené polní cestě mezi obcemi 
Sazovice – Machová. Chtěla bych vás sezná-
mit, jak práce na tomto projektu pokračují.
Za dotace od Českého svazu včelařů jsme již 

zakoupili informační tabule o životě a význa-
mu včel. Paní architektka Veronika Petrášová 
nám vypracovala podrobnou studii. Dále 
jsme oslovili společnost, která vytváří edu-
kační a herní prvky pro naučné stezky. Sto-
lařské práce nám zhotoví pan Tomáš Gazdoš. 

Instalaci panelů a ukotvení zajistí včelaři. 
Jediné, co nám zatím schází, jsou finance. 
Zaslali jsme již žádost o dotaci z programu 
Podpora krajů. Tak uvidíme, jestli budeme 
mít štěstí. 
A co dělali naši mladí včelaříci během zimy? 
Setkávali jsme se ve škole, kde jsme se teore-
ticky zdokonalovali ve znalostech včelaření. 
Pouštěli jsme si videa ze života hmyzu, Tvořili 
jsme, kreslili, luštili jsme křížovky, hráli jsme 
různé hry… A taky jsme chystali medové 
a voskové zboží na vánoční jarmark.

Děkujeme všem, kteří nás na vánočním jar-
marku podpořili.
Krásné jarní dny vám přejí děti ze včelařské-
ho kroužku a jejich vedoucí Jitka Kučerová.

Loňský vánoční jarmark

BIKE TEAM SAZOVICE, z.s. 
 2. polovina cyklistické sezóny 2022 a plány pro sezónu 2023

Milí čtenáři a čtenářky Sazovických novin, je 
před námi jaro 2023 a to máme my cyklisté 
spojeno se začátkem nové cyklistické sezó-
ny. Než vás seznámím s plány našeho týmu 
pro novou sezónu, rád bych ještě připomněl 
výsledky a aktivity našeho spolku ve druhé 
polovině sezóny 2022.
Druhou polovinu sezóny vyplňují tradičně 
zejména klasické MTB půlmaratony (tj. závo-
dy na vzdálenost cca 50 km), které se konají 
v našem blízkém okolí a kterých se účastní-
me pravidelně každý rok. Jedná se o závody 
s velmi příjemnou atmosférou a spoustou 
známých soupeřů, se kterými můžeme nejen 
poměřit síly na trati, ale hlavně potom spo-
lečně prohodit pár slov. Mezi závody s touto 
jedinečnou atmosférou patří zejména: 
HOSTÝNSKÁ 50 – start i cíl je v Bystřici pod 
Hostýnem. Letos se na start tohoto oblíbe-
ného závodu postavilo 7 našich členů. V cel-
kovém pořadí dosáhl na nejlepší výsledek 
Štepán Dalecký, který skončil na vynikají-
cím 10. místě celkově a odvezl si medaili za 
1. místo v kategorii. Umístění dalších našich 
členů pak bylo následující: Jaroslav Doležel 

29. celkově /7. v kategorii, Jan Čižmář 31./8., 
Pavel Beňačka 34./4., František Mikl 35./10., 
Miklík Pavel 37./10. a Jiří Dalecký 147./49. 
RUSAVSKÁ 50 – velmi oblíbený závod mezi 
širokou cyklistickou veřejností, a to nejen 
díky zajímavé trati v Hostýnských vrších, ale 
také díky příjemnému zázemí ve sportovním 
areálu obce Rusava. 
Závodu se pravidelně účastní profesionálové 
z formace Willier Force 7C MTB Team, kteří 
v  r.  2022 obsadili první tři místa v celkovém 
pořadí. Z našeho týmu startovalo celkem 
8  závodníků, a nejlepšího výsledku dosáhl 
opět Štěpán Dalecký, který skončil celkově na 
19.  místě a na 2. místě v kategorii. Výsledky 
dalších našich závodníků: Pavel Miklík 28./8., 
Jaroslav Doležel 32./12., Jiří Hubík 44./9., An-
drej Dubovecký 45./10., Pavel Beňačka 63./15., 
Jiří Dalecký 186./72. a Lukáš Vrabček 202./38. 
ZLÍNSKÁ 50 – jako „zavírák“ sezóny lze už 
tradičně označit závod Zlínská 50. Formát 
závodu, kdy se jedou 3 okruhy od zlínského 
majáku (Tlusté hory) k hradu v Malenovicích 
a zpět, je velmi populární nejen pro závod-
níky, ale hlavně pro fanoušky. V roce 2022 

získal závod na atraktivnosti také tím, že se 
konal jako sportovní akce v rámci dnů Zlín-
ského kraje. Start i cíl závodu tak byly umís-
těny v areálu bývalého Svitu ve Zlíně, kdy ná-
sledný průjezd areálem byl opět atraktivním 
bodem jak pro závodníky, tak pro fanoušky. 
A v tomto závodě se nám opět zadařilo. Pó-
dium v kategorii pro naše barvy zajistil ten-
tokrát Pavel Miklík, který skončil na 3. místě 
v kategorii a na celkovém 28. místě.
Kromě aktivní účasti na MTB závodech jsme se 
také v roce 2022 pustili do organizování dět-
ských cyklistických závodů v Sazovicích. Pozi-
ce hlavního organizátora se již tradičně ujal To-
máš Miklík, kterému výrazně vypomáhal další 
z členů – Patrik Doležel. Ti společně se spolkem 
HAŠLERGY, Obcí Sazovice a dalšími členy naše-
ho týmu a jejich rodinnými příslušníky organi-
začně zajistili již 5. ročník dětských cyklistických 
závodů. V sobotu 10. 9. 2022 se tak na startu 
mohlo sejít celkem 71 dětí v různých věkových 
kategoriích. Závod byl odstartován z výletiště 
Zahrázovo, odtud trasa vedla směrem k mostu 
u firmy DOBRA. Před mostem závodníci zato-
čili doprava podél vody směrem ke sběrnému 
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Řemesla a živnosti v naší obci
Vážení spoluobčané,
z ústních vzpomínek některých místních 
pamětníků se v období od roku 1996 až 
dosud podařilo zdokumentovat cenný 
historický materiál týkající se původních 
řemesel a živností, které se v obci provo-
zovaly až do 50.  let minulého století. Rádi 
bychom vás s nimi postupně seznámili for-
mou faktografického seriálu, jehož každá 
část bude věnována konkrétnímu řemeslu 
či živnosti. 
V předchozích vydáních Sazovických no-
vin jsme představili jedno z nejstarších tzv. 
„černých“ řemesel – kovářství. Následovalo 
řemeslo mlynářské a s ním související řemes-
lo pekařské a perníkářské. Třetí pokračování 
našeho seriálu se věnuje práci se dřevem.

ŘEZBÁŘ, KOLÁŘ, BEDNÁŘ, STOLAŘ, 
TESAŘ:
Doma v tichu za šera
sedával pan Kučera.
Polínka do rukou brával, 
figurky z nich vyřezával. 

Vyřezal snad celou dědinu,
betlémy i Svatou rodinu.
Pro holky a taky pro kluky
ovečky jenom tak – do ruky.

ŘEZBÁŘ:
Bernard Kučera (1922–1999). Pocházel 
z  č.  p. 93. V roce 1969 získal titul „diplomo-
vaný lidový řezbář”. Řezbářství se věnoval 
jako svému koníčku. Zabýval se nejčastěji 
ztvárněním prostých venkovských lidí. Vý-
znamné zastoupení v jeho tvorbě má sakrál-
ní plastika. Je rovněž autorem několika bet-
lémů, které se nacházejí v majetku farností 
v Mysločovicích, Otrokovicích a Holešově. 
Autorovy řezby se dostaly také na Slovensko. 
Počátkem 70. let vyřezal betlémy pro kostely 
v Konžské v okrese Žilina a v Zuberci v okrese 
Dolný Kubín. Řada jeho betlémových figur je 
i v majetku místních občanů. Kučerovy bet-
lémy jsou zastoupeny i ve sbírkách Muzea 
jihovýchodní Moravy ve Zlíně a Muzea Kro-
měřížska v Kroměříži. Jeho dřevěné plastiky 
byly dlouhodobě součástí expozice na hradě 

dvoru, kde přejeli most a podél areálu firmy 
Zemet se vrátili zadní stranou na Zahrázovo. 
Okruh měřil cca 1 500 m a závodníci absolvo-
vali od 1 do 3 okruhů dle věkových katego-
rií. Všechny děti se s trasou úspěšně popraly 
a díky příspěvkům od sponzorů a Obce Sazovi-
ce mohly být odměněny hodnotnými cenami. 
Fotodokumentaci nejen z těchto závodů na-
jdete na našem facebookovém profilu pod ad-
resou https://www.facebook.com/BikeTeam 
Sazovice.
Pro sezonu 2023 zůstává naše soupiska 
beze změn, tj. má stále celkem 19 členů (je-
jich jmenný seznam najdete na stránkách 
www.btsazovice.cz). Hlavním cílem našeho 
spolku v sezóně 2023 je účast na závodech 
horských kol, tedy MTB závodech, zejména 
v regionu Moravy. Celkem máme v naší tý-
mové termínové listině cca 13 závodů, kte-
rých bychom se chtěli opět zúčastnit. Vrcho-
lem sezóny budou určitě legendy v podobě 
MTB maratonu Drásal V Holešově (24.  6. 
2023) či půlmaraton Rohálovská 50 (29. 4. 

2023), které patří mezi našimi členy k nej-
oblíbenějším. Termíny všech závodů budou 
co nejdříve zveřejněny na našich stránkách 
www.btsazovice.cz. Zpravodajství a výsled-
kový servis můžete sledovat na našem face-
bookovém profilu. 
Současně se v roce 2023 dva z našich čle-
nů (Jaroslav Doležel a Pavel Miklík) opět po 
třech letech postaví na start závodu CAPE 
EPIC, který je pravděpodobně nejznámějším 
a určitě jedním z nejtěžších MTB etapových 
závodů na světě. Závod se každoročně koná 
v Jihoafrické republice, v okolí Kapského 
Města. Jedná se o závod dvojčlenných týmů, 
který sestává z prologu a sedmi etap, celkem 
tedy osmi závodních dnů. Celková délka zá-
vodu v pro r. 2023 činí 658 km s tím, že účast-
níci musejí nastoupat celkem 15 775 výško-
vých metrů. Závod startuje 19. 3. 2023, proto 
v momentě, kdy budete číst tento zpravodaj, 
bude už minulostí. Podrobné informace a za-
jímavosti z něj vám přiblížime v příštím vyda-
ní Sazovických novin.

Závěrem bychom chtěli poděkovat všem 
sponzorům, fanouškům a obci Sazovice za-
podporu. 
A budeme velmi rádi, když se přijedete po-
dívat a povzbudit nás na některý ze závodů 
sezóny 2023. 

 Pavel Miklík, 
 BIKE TEAM SAZOVICE, z.s. 

Vítězové

Členové Bike Teamu Sazovice

Připravit ke startu…Startují ti nejmenší

Kučerův dům č. 93 na Padělkách
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Cesta na Asinaru 
CESTA NA ASINARU – 8. ZÁŘÍ 1917
Toho dne v 8 hodin dopoledne jsme nasedli 
na nádraží v Manzaně na vlak do vozů III. tří-
dy. Jak již stouplo naše sebevědomí, bylo 
zřejmo z toho, že jsme byli velice udiveni 
a nespokojeni, že jsme necestovali v II. třídě. 
Byli jsme, ač zajatci, přece jen důstojníci! Jeli 
jsme přes Udine, Veronu a Milán směrem na 
Janov. Po cestě jsme měli hlad a žízeň, na což 
jsme velice reptali, a pokud se pamatuji, také 
protestovali. Když se mi na peronu ve Vero-
ně podařilo za tři liry koupit košíček (nevím 
už dnes, kde jsem je vzal, snad jsem něco 
prodal. Vím, že se v Manzaně statečně ob-
chodovalo se vším možným, kupovali italští 
vojáci, prodávali za babku zajatci, ale vždyť 
jsem celkem nic neměl, zkrátka nevím. Ale 
ten košíček za 3 liry jsem si skutečně koupil 
a byla v něm sekaná, sýr, chléb, uzenina, ovo-
ce a víno, a to už mi bylo hej!) 
Tak jsme jeli celý den a teprve k večeři jsme 
konečně dostali studenou konzervu a chléb. 
A pak jsme zase jeli celou noc a teprve dru-
hého dne, v neděli ráno jsme dorazili do 
přístavního města Spezie, kde jsme ihned 
nasedli na loď Savoia.

NA PARNÍKU SAVOIA 
Poněvadž jsme však hned neodjeli, měli jsme 
příležitost viděti zajímavé cvičení hydro a ae-
roplánů, Spezia je válečným přístavem. Italští 
námořníci nám vypravovali mnoho o po-
norkovém nebezpečí a naháněli nám strach. 
Před několika dny byl prý na tuto loď, která 
obstarávala pravidelné spojení mezi Spezií 
a Sardinií, podniknut torpédový útok němec-
kých ponorek. Rozdělili mezi nás záchranné 
korkové pásy a učili nás, jak jich účelně pou-
žívati. Ale měli, jak se nám zdálo, více strachu 
než my, snad i proto, že oni už věděli, do jaké-
ho nebezpečí jdou, kdežto my, neznajíce je, 
nemohli jsme si je dobře představit. Ze Spezie 
jsme vypluli po poledni směrem k  jihu. Celé 
odpoledne jsme jeli v dohledu italské pev-
niny, i večer jsme na východě viděli oblohu 
ozářenou světly pobřežních měst a osad. Ko-
nečně jsme se ocitli na širém moři a pluli jsme 
v klidu celou noc doprovázeni stále třemi 
torpédoborci. Příštího dne dopoledne jsme 
minuli Korsiku a po poledni jsme zakotvili na 
Sardinii, v sassarském přístavu Porto Torres.

PŘÍJEZD NA ASINARU – 10. ZÁŘÍ 1917
Tam jsme vystoupili za Savoie a nastoupili na 
parníček, který obstarával pravidelné spojení 
mezi Sardinií a Asinarou. Tam jsme dorazili 
10. září k večeru.
Asinara, starodávná „Herculis insula mai-
or“, je malý žulový ostrůvek s korálovými 
mělčinami, který leží v nevelké vzdálenosti 
od severozápadního výběžku pobřeží Sar-
dinie. Je většinou holý, jen tu a tam tráva, 
nízké keře a zakrslé stromy, snad cedry, my 
jsme jim tak aspoň říkali, když jsme z nich 
vyřezávali různé věci na památku, oživují 
krajinu. Jsou tam dvě osady, Cala Olive, jejíž 
obyvatelstvo se živí rybolovem a chovem 
ovcí a Cala Reale, kde je správa ostrova, 
kde v době míru bydlí úředníci trestanec-
ké kolonie. Asinara je totiž v míru italskou 
trestaneckou kolonií. Jméno ostrova prý 
pochází od divokých oslů, kteří dříve v hoj-
ném počtu, nyní jen tu a tam divoce se vy-
skytují. Teď, v čase války, je na ostrově šest 
zajateckých táborů: I.Periodo, II. Periodo, 
III Periodo, Campo Perdu, Tambarina a Zona 
Stretti.   
V Cale Reale jsme tedy vystoupili a odebra-
li se do koupelny; šaty a prádlo nám znovu 
desinfikovali a již jsme toho věru zas potře-
bovali, poněvadž nás již opět velmi trápily 
vši. Když jsme byli všichni hotovi, sedli jsme 
na parníček, který nás v půlhodině zavezl do 
našeho nového domova Zona Stretti.

TÁBOR ZONA STRETTI
Tábor Zona Stretti pozůstává z několika dře-
věných staveb postavených na nevysoké 
šíji spojující jihozápadní část ostrova s částí 
severovýchodní. Severozápadní břeh této 
šíje, který je kamenitý, spadá srázně do ote-
vřeného Středozemního moře, kdežto břeh 
jihovýchodní, na kterém jsou postaveny tá-
borové baráky, se svažuje k moři docela po-
vlovně. V těch místech je ostrov, jak označuje 
již jméno tábora, úzký, tak úzký, že v bouřli-
vých dnech, ve kterých mocné vlny širého 
Středozemního moře narážely plnou silou na 
skalnaté pobřeží, stříkala pěna rozbouřených 
vod přes střechu našeho baráku do klidného, 
chráněného moře mezi Sardinií a Asinarou. 
Po vystoupení z parníčku – už se pořádně 
stmívalo- se nás ujal italský „tenente“ – nad-

poručík a zavedl nás do našeho nového pří-
bytku.

Rozsáhlý barák byl adaptovaný asi pro 100 za-
jatých důstojníků. Každý má pro sebe jednu 
železnou postel, dva dohromady jeden noč-
ní stolek, tři dohromady jednu židli a sluhu. 
Barák je stavěn po italském způsobu – velmi 
primitivně. Čtyři stěny a na těch spočívá strop 
z latí, rákosové rohožky, vrstva cementu a taš-
ky. Že do baráku při každém dešti prší a při 
každém větru padá písek do očí, nemusím 
ani povídati. V podélných stěnách je po dese-
ti oknech, v kratších po dvou dveřích bez klik 
a zámků. Okolí baráku vypadá uboze. Všude 
plno nečistoty, smetí a výkalů, na nichž se 
pasou hejna much. Mimo ložnici máme ještě 
jednu místnost, důstojnickou jídelnu. Dříve 
to prý byla stáj, těsně před naším příchodem 
tam spávali italští vojáci a nyní my tam poží-
váme rýži a makarony a odnášíme si odtud 
plné nohavice blech. Ale se vším tím zaříze-
ním jsme úplně spokojeni, pokud je slunečno 
a klidno. Tu se nezdržíme ani chvilku v ložnici 
či jídelně, ale prožíváme celé dny na mořském 
břehu. Smutnější časy nastávají, když se do-
staví větry a deště. Pak jsme odkázáni trávit 
celé dny v baráku, ve kterém je takový průvan 
a vlhko, že většina z nás dostává revmatismus. 
A pak povstávají různé nesváry, neboť není 
možno, aby tak mnoho lidí mělo stejnou vůli 
a přání, kdy se mají otevřít okna, kdy se má jít 
spát, kdy jíst atd.

ZÁLOHA
V táboře Stretti nás bylo asi čtyřicet, Češi, 
Poláci a Ukrajinci. Velitelem byl Polák, už 
starší poručík. Snášeli jsme se klidně a žili 
ve shodě, vždyť jsme byli všichni Slované 
a rozuměli jsme si. Náš velitel se nám zdál 
býti málo energický, ale přesto nám vymohl 
mnoho věcí, z nichž nejdůležitější byla zálo-
ha. Vždyť my jsme sem došli bez groše. Mimo 
jiné jsme chtěli telegrafovat domů a neměli 
jsme čím telegraf zaplatit. Tož dostavše zá-
lohu, nakoupili jsme nejpotřebnějších věcí 
i telegram jsme zaplatili. Rodiče v Sazovicích 
prý ho dostali 25. téhož měsíce září, ale od-
pověď dlouho nedocházela, poněvadž ra-
kousko – švýcarské hranice byly dne 16. září 
uzavřeny.

v Malenovicích. V roce 1999 byl jeden z jeho 
betlémů ústředním motivem vánoční výsta-
vy betlémářů v Muzeu jihovýchodní Moravy 
ve Zlíně. Za svou tvorbu získal řadu ocenění.

Vedle pana řezbáře
měli jsme u nás aj koláře.
A taky zručné truhláře
a šikovného bednáře.

Slyšíte to, kdo to tluče
na kola aj na obruče?
Kdo to je, kdo to je
že nám nedá pokoje?

 
STOLAŘI:
Antonín Palka, č. 126
Jaroslav Šidlík, č. 144

TESAŘ:
Václav Kučera, č. 112
KOLÁŘ:
František Kovál, č. 111 
BEDNÁŘ:
František Velísek, č. 79

Mgr. Věra Velísková, 
Mgr. Věra Nejezová
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Stav obyvatel k 30. 11. 2022: 820  Narození: 2 Úmrtí: 0 
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Pohyb obyvatelstva za období prosinec 2022 – březen 2023 v obci Sazovice

KADEŘNICTVÍ JANA MORAVCOVÁ

 STŘEDA 8.30–12.00
 ČTVRTEK 8.30–12.00
 PÁTEK 8.30–12.00  

(podle objednávek 16.00–19.00 hodin)

Objednávat se můžete na tel. čísle  
605 436 848 nebo přímo v kadeřnictví.

OBECNÍ ÚŘAD – ÚŘEDNÍ HODINY

PONDĚLÍ 7.30–11.00,  14.00–17.30
STŘEDA 7.30–11.00,  14.00–17.30

Tel.: 577 121 500, 725 121 141

OBECNÍ KNIHOVNA SAZOVICE

Otevřeno KAŽDÝ ČTVRTEK  
odpoledne od 14.00 do 19.30 hod.

E-mail: knihovna.sazovice@email.cz 
Tel.: 732 531 400

PEDIKÚRA

Tel.: 605 261 375

POTRAVINY SAZOVJANKA

 PONDĚLÍ 7.30–16.00
 ÚTERÝ 7.30–16.00
 STŘEDA 7.30–16.00
 ČTVRTEK 7.30–16.00
 PÁTEK 7.30–16.00
 SOBOTA 7.30–10.00

Tel.: 739 341 167
POHOSTINSTVÍ

 PONDĚLÍ–ČTVRTEK 16.00–22.00
 PÁTEK 16.00–23.00
 SOBOTA 14.00–23.00
 NEDĚLE 10.00–22.00

Informace pro občany

Radostné velikonoční svátky, hodně zdraví a slunečné jarní pohody všem občanům přeje Obec Sazovice


